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Vysoké školy nejsou spokojeny s rozpočtem na příští rok

Praha 6. prosince (ČTK), autor:  Pavla Palaščáková mkv
Vysoké školy nejsou spokojeny s jejich rozpočtem na příští rok. Chybět jim bude asi půl miliardy korun, aby mohly
financovat nárůst počtu studentů. ČTK to na dnešním jednání České konference rektorů řekl její předseda Jan Hron.
Rektoři budou podle něj v nejbližší době jednat se zástupci ministerstva školství o tom, zda se podaří najít v rozpočtu
resortu nějaké rezervy a přesunout je ve prospěch vysokých škol.    
 Sněmovna v úterý schválila rozpočet na rok 2008, školství oproti původnímu návrhu ve výši 118,3 miliardy přidala skoro
miliardu. Tato částka však půjde do regionálního školství. Poslanci naopak neschválili návrh sociálně demokratického
poslance Ivana Ohlídala, který chtěl mimo jiné přidat 1,2 miliardy vysokým školám.     
Vysoké školy nejsou s přípravou rozpočtu spokojeny už od jara. Původně měly dostat na vzdělávací činnost dokonce
zhruba o jednu miliardu méně než letos, tedy asi 19,2 miliardy. Vláda jim nakonec zmíněné peníze, které dostaly na
letošek kvůli přírůstku asi 19.000 studentů, přislíbila. Rektoři však argumentovali tím, že letos ve školách opět přibude
asi 15.000 studentů, přibližně miliarda jim proto bude v příštím roce stejně chybět.     
Na setkáních s premiérem Mirkem Topolánkem (ODS) se vysokým školám podařilo vyjednat další půl miliardy. Rektoři
však doufali, že se podaří zajistit ještě stejnou částku navíc.     
"Pokud se nepodaří peníze sehnat, náklady na studenta klesnou asi o 2000 korun," tvrdí Hron. Letos mají vysoké školy
na jednoho studenta v průměru přes 72.000 korun, už to je však skoro o jedno procento méně, než měly loni. Do letoška
přitom náklady dlouhodobě rostly.     
Příští týden proto rektoři chtějí zahájit jednání s ministerstvem školství o tom, zda by se finance pro vysoké školy
nepodařilo přesunout z jiných výdajů resortu. Bývalá ministryně školství Dana Kuchtová (SZ) jim však už dříve vzkázala,
že v rozpočtu školství žádné rezervy nebudou. Stejné plány jako rektoři navíc mají také školské odbory, které chtějí
přesun ve prospěch regionálního školství. Spoléhají však také na vládní rozpočtovou rezervu.     
Hron nechce, aby školy reagovaly na nedostatek financí přijímáním nižšího počtu studentů. Řekl, že v posledních letech
vytvořily pro nárůst studentů kapacity, a zavedly nové metody, které práci s větším počtem studentů umožňují. Bylo by
proto podle něj škoda kapacit nevyužít. Dodal, že země, které navýšily počet vysokoškolských studentů, zaznamenaly
také ekonomický růst.     
Rektoři dnes jednali také o postavení soukromých škol. Podle Hrona se domluvili na větší spolupráci mezi privátními a
veřejnými školami a společném prosazování zájmů.     
Podle Ústavu pro informace ve vzdělávání mělo Česko v uplynulém akademickém roce 63 vysokých škol, z toho 25
veřejných a 38 soukromých. Ještě v akademickém roce 2000/01 přitom existovalo jen osm soukromých vysokých škol.     
Ve všech vysokých školách a všech typech studia studovalo v akademickém roce 2006/2007 přes 323.000 studentů.
Na veřejných vysokých školách to bylo přes 292.000 studentů, v soukromých školách skoro 32.000. Počet studentů
urychleně narůstal po roce 1989, v akademickém roce 1990/1990 jich bylo asi 96.000.    


